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en sísif | JORDI SOLER

mb la retòrica d’oripell que pel
que fa al respecte lingüístic sol
esgrimir la major part de l’uni-

vers socialista, aquesta setmana el mi-
nistre de Justícia, Francisco Caamaño,
es mostrava a favor del dret dels ciuta-
dans a expressar-se en les llengües co-
oficials de l’Estat davant de l’adminis-
tració de Justícia, però descartava impo-
sar obligacions als funcionaris de Justí-
cia perquè coneguin l’idioma català. És
molt greu que el ministre de Justícia re-
fermi aquesta política antidemocràtica
de discriminació lingüística. Però allò
més preocupant i revelador de l’estat de
substitució lingüística en què ens tro-
bem és que el ministre pugui pronunciar
aquesta fal·làcia colossal i quedar-se tan
ample, sense que ningú, ni cap president

de la Generalitat, ni cap massa social, ni
cap Tribunal dels Drets Humans, li passi
comptes.

El ministre ho declara amb tota la im-
punitat del món, perquè entre nosaltres
l’agressió ja s’ha enquistat com a mode
normal de fer política i interpretem
l’atac com un element habitual del pai-
satge. De nou, cal començar per l’abecé
democràtic. I preguntar amb veu sarcàs-
tica, fatigada, més que escèptica: ¿com
es poden garantir uns drets sense habili-
tar les condicions que possibilitaran el
compliment d’aquests drets? «Les llen-
gües poden generar drets però no deu-
res», diu Caamaño com qui recita un
mantra. Fa tot just dos anys l’exfiscal en
cap de Catalunya, J.M. Mena, disparava
dient que el català només li servia «per
parlar amb els pagesos de la Garrotxa» i
que amb aquells pagesos el parlava
«perquè ja no hi havia cap suspicàcia
ideològica». Deu ser això, el pas del
temps: el despotisme il·lustrat succeeix
a la caverna tridentina. I viceversa. Mo-
viment sempre igual a zero.
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¿Com es poden
garantir uns drets sense
habilitar les condicions que
possibilitaran el compliment
d’aquests drets?

Una ciutadana
desencantada
● Visc en un poblet petit,
Orriols, a 3 quilòmetres de
Bàscara, on anem a com-
prar i al CAP quan estem
malalts, ens calen receptes
o tenim alguna urgència.
Els de Sanitat diuen que no
tenen pensat tancar el ser-
vei d’urgències; no m’ho
crec. La meva opinió és que
volen retallar despeses sem-
pre de baix (però de dalt
mai en cau cap i cada dia
en són més). Senyors polí-
tics, si no hi ha diners no
s’ho gastin en propaganda
que poca gent llegeix, a les
urnes ja hi ha paperetes. Es-
talviem! Vostès em volen
fer agafar el cotxe per anar
a votar, i en canvi un servei
bàsic ens el volen prendre
per manca de diners. No fo-
tem! Sempre ho hem de pa-
gar tot nosaltres? Per això
hi ha tanta abstenció. Als
ciutadans només ens bus-
quen per votar: per a propa-
gandes no hi ha crisis, per a
la salut, sí. Facin bé els
deures i potser en les pro-
peres... / CATI PRADA. Orriols

(Alt Empordà)

La Nostra i
Palafrugell
● Tenim a Catalunya una
televisió que paguem entre
tots i que en diuen La Nos-
tra. Tenim festes a moltes
contrades de Catalunya. Jo
em vull referir a les de la
meva vila, Palafrugell. Fa
que duren 47 anys, amb
més de dos mil participants
desfilant, i moltes més per-
sones que no es veuen, amb
diverses comparses i quinze
carrosses de més atractiu
(aquest any amb més quali-
tat que els passats), i que
estan a punt de ser declara-
des d’interès nacional.

Tenim televisió amb pro-
grama de notícies comar-
cals i després nacionals.
Doncs bé, ni en un ni en
l’altre han fet ni una sola

referència a la desfilada de
Palafrugell. Fins aquí, com
cada any. Això sí, van do-
nar un bon reportatge de la
processó del Rocío que
s’organitza a Catalunya, ba-
llant, cantant i desfilant
amb els carros. D’aquí a
poc donaran un reportatge
d’un poble en el qual, en
una plaça es llencen toma-
tes per celebrar la collita o
no sé què. Ens veurem obli-
gats a passar-nos a altres
programes de televisió, ja
que La Nostra no ens deixa
treure el nas ni una mica a
Palafrugell ni a altres po-
blacions que també fan co-
ses d’interès populars? O és
que només podem veure
guerres, assassinats, violèn-
cia i els polítics fent propa-

ganda que ni ells es
creuen? / JOSEP BAQUÉ. Pala-

frugell (Baix Empordà).

El mirador
● Quants llagosterencs sa-
ben que a la plaça de
l’Ajuntament del nostre po-
ble hi ha planejada una re-
forma que la transformarà
totalment? ¿Quanta gent sap
que el cèlebre «mirador» i
l’escala que el connecta amb
el carrer Processó desaparei-
xeran? No crec que sigui
aventurat concloure que
molt poca. I no obstant això
quedarà totalment transfor-
mat un conjunt arquitectònic
que amb la plaça i l’església
són un símbol, el més potent
signe d’identitat del nostre

poble. Qui ha planejat la no-
va urbanització s’ha inspirat
en composicions antigues,
en fotografies d’altres temps
en les quals es pot contem-
plar la imatge d’una plaça
que a ulls d’ara deu tenir
l’atractiu i «l’autenticitat»
de les coses «d’abans». No
se’ns acudeix cap més raó,
ni ningú ens en sap formular
cap més que justifiqui la su-
pressió d’aquests dos ele-
ments. Però és una raó que
ens sembla inconsistent i ca-
pritxosa. Com si d’aquí a
uns anys, si finalment
aquesta remodelació que
considerem errònia i inne-
cessària es porta a terme, les
imatges que evoquin l’esca-
la i el mirador que ara es
preveu enderrocar, inspires-
sin els urbanistes futurs i es
plantegés la seva recupera-
ció. Pensem que és absurd
dedicar-nos a aquestes cos-
toses arbitrarietats i que no
hi ha raons que justifiquin la
destrucció d’aquests dos
elements que tenen l’avan-
tatge que ja existeixen i que,
a més, considerem que te-
nen el seu atractiu. El mira-
dor, per les possibilitats que
ofereix de contemplar una
vista privilegiada, i l’escala,
perquè ja l’hem integrat al
nostre paisatge físic i senti-
mental. / SÍLVIA CORDONET.

Llagostera (Gironès).

L’atur
● Sembla que l’índex d’atur
a casa nostra ha disminuït, o
potser es tracta d’enginyeria
comptable. En el meu cas
estava inscrit a l’Inem, OTG
o com es digui. Em van con-
tractar per anar un dia, el 21
d’abril, a fer de figurant a la
nova terminal de l’aeroport
del Prat. I quan vaig anar a
renovar la meva demanda
per internet, la setmana pas-
sada, ja m’havien donat de
baixa de les llistes. A quins
extrems arriba la precarie-
tat! /  ALBERT GUITART. Matade-

pera (Vallès Occidental).
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●  Molts veïns hem rebut un escrit seu en el qual se’ns con-
vida a decidir algun canvi del nostre comportament, que
contribueixi a reduir l’impacte ambiental. Ens agradaria
fer-li saber que això és el que precisament esperem de
l’Ajuntament de Girona, en relació amb el túnel per al tren
d’alta velocitat. Com ja n’està informat l’Ajuntament,
l’alternativa de construir una línia a cel obert i a 320 km/h,
a ponent de l’autopista, per als trens sense parada a Girona
amb uns curts enllaços amb la via mixta de la línia conven-
cional per als trens amb parada, permet estalviar 300 mi-
lions d’euros en la construcció i estalvia també molt d’im-
pacte mediambiental. Tot això mantenint la parada dels
trens del TAV al centre de Girona i la possibilitat d’ender-
rocar el viaducte. Encabir el túnel d’alta velocitat a Girona
obliga a introduir-hi uns revolts forçats, que acaben impo-
sant una reducció de velocitat a uns 140 km/h i que fan en-
viar a l’atmosfera la calor despresa en la frenada des dels
320 km/h de la marxa normal. Comptant el sistema de re-
cuperació, aquesta calor ve a ser uns 300 kW/h. És a dir,
per cada un dels trens sense parada que, en lloc de passar a
320 km/h a cel obert a ponent de l’autopista, hagin de pas-
sar pel túnel en construcció, es llençarà al medi ambient
l’energia elèctrica que consumeix una família durant un
mes. Amb l’afegit del CO2, la pluja àcida, etc. que ha cal-
gut per fabricar aquesta energia elèctrica que es llençarà.
Per fabricar el túnel i els 30 metres de profunditat de l’es-
tació, cal enviar a l’atmosfera uns 200 kg de CO2 per cada
metre cúbic de formigó. Si sap els metres cúbics que es
col·locaran, podrà saber també el seu impacte sobre
l’ambient..., i n’hi ha més... Esperant que la propaganda
mediambiental no es vegi desmentida pels fets, el saludo
respectuosament. / ERIKA VON DER KETTENBURG, presidenta

Plataforma Ciutadana TAV Girona.

Al regidor de Medi Ambient i
Sostenibilitat de Girona


